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خبر روزنه

عضو اندیشکده علم
 الگوی اسلامی-ایرانی پیشرفت:

صرفا حرف زدیم اما کاری نکردیم
دکتر غلامحســین رحیمی، عضو اندیشکده  �

علم الگوی اســلامی-ایرانی پیشــرفت گفت: 
اســناد زیــادی را بررســی کرده ام. این اســناد 
حتی اگــر واژه یــا وصف اســلامی را در خود 
جای داده باشــند، نتوانســتند احکام اسلامی 
را در عمــل اجــرا کننــد؛ امــا ســند الگــوی 
اســلامی-ایرانی پیشــرفت از نظر من می تواند 
اتکای آینده برنامه های کشــور را در توســعه 
و پیشــرفت مبتنی بر هویت اســلامی و ایرانی 

تضمین کند.
الگــوی  مرکــز  علــم  اندیشــکده  عضــو 
اســلامی-ایرانی پیشــرفت گفت: دوگانه ایران 
و اســلام یا نســبت و ظرف و مظروف بین این 
دو پرســش بســیار مهمی اســت که در برابر 
همــه روشــنفکران دینــی و اســلامی و افراد 
صاحب نظری که در این حوزه ها نظریه پردازی 

می کنند، قرار داده است.
اســتاد دانشــگاه تربیت مدرس ادامه داد: 
پرسشــی اســت که باید به یک پاســخ روشن 
برســد. بنده از دو منظــر عملیاتی و اجرائی به 
این مســئله می نگرم. از دید علم و فناوری در 
اکثر بخش های کشــور روندی کــه وجود دارد 
از جنبــه اجرائی و عملیاتــی، به نظرم نه وجه 
ایرانیــت و نه وجه اســلامیت در این بخش ها 
چندان قوی نیســت. در حوزه علــم و فناوری 
بیــش از هر چیــزی متأثر از جوامع پیشــرفته 
جهانی هســتیم. در حال حاضر سرمشق علم، 
خارج از مرزهای جغرافیایی زیســت بوم ایران 
نوشته می شــود. نه اینکه چنین کاری را برای 
ما انجام دهند، نــه. ما خودمان برای خودمان 
البتــه نقش آفرین بودن  نقش آفرینی می کنیم. 
خودمان ابتدا در وضعیت قابل قبولی نبود و از 
این مســیر فاصله زیادی داشتیم؛ اما اکنون این 

فاصله را کم کرده ایم.
او گفــت: البتــه نبایــد فرامــوش کنیم که 
جمهــوری اســلامی جزئی از اجــزای جامعه 
جهانی اســت و باید در این مســیر حرکت کند 

و ادامه دهد.
عضو اندیشکده علم الگوی اسلامی-ایرانی 
پیشرفت اظهار کرد: مســیری که تمدن پیشین 
اســلامی پیگیری کرد، همین مسیر بود؛ یعنی 
تمدن اســلام زمانی بالنده شــد و بــه نوآوری 
رســید که از تجربیات گذشــته و علم عالمان 
اســتفاده کــرد و این تجربــه را در بیش از یک 
قرن شــاگردی به دســت آورد و بعد به تدریج 
به استادی رسید. رهبر معظم انقلاب هم نقل 
به مضمون معتقدند شــاگردی کردن کسی که 
مهارت بیشتری دارد، مشکلی ندارد، این افتخار 
اســت؛ ولی اینکه همیشه شــاگرد بمانیم، این 
ننگ است. همیشه شاگرد  ماندن، ضعف مفرط 

است و فرد را وابسته می کند.
رحیمــی خاطرنشــان کرد: نکته حســاس 
جامعه نیز همین اســت. جامعه به دو دســته 
پیرو و پیشرو تقسیم می شود. جامعه پیشرو در 
حوزه علم و فناوری شاگردی می کند. هدف این 
است که استاد شــود. این چیزی است که باید 
دنبالش باشیم و شاگردی کنیم تا بعد در مسیر 
خودمان استاد شــویم. زمانی که استاد شدیم، 
باید ببینیم آیا فناوری اسلامی داریم یا خیر؟ آیا 
علوم طبیعی اســلامی داریم یا خیر؟ آیا دانش 

بومی و فناوری بومی داریم یا خیر؟
او ابــراز تأســف کرد: با وجــود اینکه حرف 
زیــاد زدیم، نرفتیم به معنــای واقعی کار کنیم 
کــه چطور یک برنامه را طراحی و اجرا کنیم تا 

هویت اسلامی-ایرانی به خود بگیرد.
عضو اندیشکده علم الگوی اسلامی-ایرانی 
پیشرفت گفت: اینکه یک کلمه را در عبارت ها 
بیاوریم مثل بانکداری اسلامی یا بیمه اسلامی 

خیلی درست نیست و اهمیت اجرائی ندارد. 
کار آن زمان اســلامی می شــود که بتوانیم 
در ســایر نقاط دنیا تفاوت را حس کنیم، وقتی 
حس کردیم وصف ملکی اســلامی را خواهیم 
داشــت، در غیــر  ایــن  صورت وصــف اضافی 

اسلامی اتفاق می افتد. 
در نتیجــه ما بایــد خیلی کار کنیــم و البته 
خیلــی کم کار کردیــم. نمونه هــای متعددی 
داریم که صرفا حرف زدیــم اما کاری نکردیم؛ 
مانند وحدت حوزه و دانشــگاه یا اسلامی شدن 
دانشــگاه ها و امثالهم. در اصل متوجه نشدیم 
چطور مســیر را پیگیری کنیــم و اکنون در این 
زمینه ها بــه طریقی تابع قدرت هــای جهانی 
هســتیم و متأســفانه نمی توانیم خودمان را از 

گزند آنان دور نگه داریم.
او افزود: جالب تر اینکه بســیاری از اســناد 
کشــور در ابتدا با حکم ها و آموزه های قرآنی و 
اسلامی آغاز شدند، اما بعدا حرف خود را زدند 
و راه خود را رفتنــد؛ در حالی که حرف ما متأثر 
از جهان بیرون اســت؛ چون در برخی زمینه ها 
به ویــژه در برخــی رشــته های فناوری هــای 

پیشرفته چیزی نداریم، دستمان خالی است.
الگــوی  علــم  اندیشــکده  عضــو 
اسلامی-ایرانی پیشرفت تأکید کرد: به نظرم سند 
الگوی اسلامی-ایرانی باید به شدت روی بحث 
اسلامیت و ایرانیت تأکید معناداری داشته باشد.
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 ۳ بحران پیش روی جبهه اصلاحات ایران چیست؟

استاندار کرمان :ورود به انتخابات ۱۴۰۲ با دستانی خالی
تا جانشین من تعیین نشود

 کار می کنم
خبر آنلاین: علی  زینی وند، استاندار کرمان گفت: من  �

شش بار از وزیر کشور درخواست کردم که جانشین من 
را انتخاب کند و معاون اول رئیس جمهور نیز نیم ساعت 
با من صحبت کردند کــه کار خودم را انجام داده و به 
حاشیه ها توجه نکنم. در شرایط فعلی اولویت اول ما 
در استان کرمان مدیریت بحران و سیل است و تا زمانی 
که جانشین من تعیین شــود، کار می کنم. وی با اشاره 
به اینکه به عنوان یک استاندار تازه منصوب شده خیلی 
قوی و با انگیزه کار کردیم و نگذاشــتیم کارهای استان 
بخوابــد، گفت: در حال حاضر هــم دارم کارم را انجام 
می دهــم و تا روزی که دولت جانشــین من را انتخاب 
کند، حتی یک ساعت هم فرصت خدمت به مردم را از 

دست نداده و غافل نمی شوم.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس:

زیر بار توافق بد نمی رویم
ایسنا: محمــود عباس زاده مشــکینی، سخنگوی  �

کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
گفت : ما زیر بار توافق بد نمی رویم، علائم هم نشــان 
می دهــد که طرف مقابل از هــدف تحمیل توافق بد 
ناامید شده است و خوشــبختانه در میدان جمهوری 
اسلامی ایران بازی می کند. شرایط برای رسیدن به یک 

توافق خوب آماده است.
او افزود: شــیوه غربی ها این است که فشار آورده 
و با اعمال فشــار بیشــتر یک قدم رو به جلو حرکت 
کنند، اما دســت جمهوری اسلامی ایران در این دوره 
پر اســت. ما از تحریم ها عبور کرده و یاد گرفته ایم که 
چطور با تحریم ها کشور را بر اساس ظرفیت داخلی 

اداره کنیم.
عبــاس زاده عنوان کــرد: با تأکید بر اینکه دســت 
مذاکره کنندگان پر و پشــت آنها گرم اســت، مذاکرات 
به خوبی و بر اســاس مطالبات قانونــی و عادلانه ما 
پیش می رود. ما عهدشکنی و بی توجهی به تعهدات 
نداشــتیم و سوءســابقه ای در پرونده مــان نداریــم. 
مقاومت جمهوری اسلامی در مذاکرات و قدرت ایران 
ما را به توافق خوب می رساند. همه چیز برای توافق 
در وین آماده اســت، اما طرف مقابل می خواست به 

ما توافق بد را تحمیل کند که این خط قرمز ماست.
شرط ما لغو تحریم هاســت و برای آن نیز مذاکره 
می کنیــم و موضــوع دیگــری را نمی پذیریــم؛ چون 
مــا در چارچوب پادمــان فعالیت های هســته ای را 
انجام می دهیم. این طرف مقابل اســت که به دنبال 

محدودیت هاست، مذاکرات برای رفع تحریم هاست.

رئیس اتاق بازرگانی ایران
عمق نمایندگان مجلس در

 مسائل اقتصادی خیلی کم است
نود اقتصادی: غلامحســین شافعی، رئیس اتاق  �

بازرگانی ایــران گفت: بعضــی از نمایندگان مجلس 
خیلی جالب هستند. نماینده شهر من بالاترین پستی 
که داشته محافظ آقای صالحی رئیس سابق سازمان 
انــرژی اتمی بوده اســت. از این قبیــل نماینده ها در 
این مجلس کم نیســتند. این نمایندگان افرادی خالی 
هســتند و نیازمند این هســتند که چیزی پای تریبون 
بگوینــد. او در ادامه عنــوان کرد: عمــق نمایندگان 
مجلــس در مســائل اقتصادی خیلی کم اســت؛ به 
طوری کــه آدم از اینکه این افراد می خواهند کشــور 
را اداره کننــد، درمانده می شــود. دولــت هم خیلی 

دست کمی از این نمایندگان ندارد.

سعید حجاریان:
 کلنگ را از دست دولت بگیرید

اقتصادنیوز: ســعید حجاریان در توییتی نوشت:  �
دوســتی پرســید راه حل  عاجــل بــرای جلوگیری از 
خسارت بیشتر به کشور چیســت؟ یادم به گفته دکتر 
نمازی (وزیر اسبق اقتصاد) افتاد که می گفت تا همه  
جا کلنگی نشده است، کلنگ را از دست دولت بگیرید!

دادستان دیوان محاسبات:
فسادستیزی اولویت مشترک

 قوای سه  گانه  است
ایرنا: دادســتان دیوان محاســبات کشور گفت: با  �

فضای تعاملی ایجاد شده، اکنون بحث فسادستیزی در 
اولویت قوای ســه گانه قرار دارد و به محور برنامه ها 
تبدیل شــده    اســت. علی کامیار افــزود: مچ گیری و 
ایجاد مانع برای ریســک  پذیری، سیاست درستی برای 
دیوان محاســبات نبود و این مجموعه در تلاش است 
تا در کنار دســتگاه اجرائی قــرار گیرد و آنها را تقویت 
و حمایت کند. کامیــار ادامه داد: برنامه اصلی دیوان 
محاســبات، بحث مردم پایــه، فناورانه، هوشــمند و 
هماهنگ با دســتگاه های دولتی است تا دسترسی به 
اهداف عالیه نظام محقق شــود. او افزود: دستگاه  ها 
دیوان محاســبات را از خود بدانند و برای مواردی که 
نیاز به راهکار وجود دارد، از این دیوان راهکار بگیرند؛ 
زیرا بسیاری از قانون ها به شکل باز هستند و با تفسیر 
از آنهــا می  توان راه را برای انجام کارها باز کرد. کامیار 
بیان کرد: استقلال و توانمندی دستگاه ها باید تقویت 
شود تا نیاز به تصمیم  گیری در پایتخت نداشته باشند 
و نیروهای توانمند و دلسوز استان  ها بدون شک از این 

ظرفیت برخوردار هستند.

شــرق: تحرکات انتخاباتــی اصلاح طلبــان چه برای 
انتخابات مجلس ۱۴۰۲ و چه برای ریاســت جمهوری 
۱۴۰۴ از همیشه زودتر آغاز شده و برخلاف گذشته که تا 
واپسین روزهای انتخابات همه فعالان سیاسی می گفتند 
فعلا برای ورود به انتخابات زود اســت، اکنون مشاهده 
می کنیم که جبهــه اصلاحات ایــران وارد برنامه ریزی 
انتخاباتی شده است. برای مثال، اخیرا علی شکوری راد 
که به تازگی سخنگوی جبهه اصلاحات ایران هم شده 
اســت، درباره برنامه های پیــش روی اصلاح طلبان به 
«ایلنا» گفته اســت: «یکی از کارهای جبهه اصلاحات، 
دادن بیانیه اســت که همه از آن مطلع می شوند. یکی 
دیگر، کارگروه های جبهه اســت که کارهایشان را انجام 
می دهند. کمیته اطلاع رسانی جبهه اصلاحات نسبت به 
قبل فعال تر شده است و کمیته سیاسی بیانیه ها را آماده 
می کنــد. کمیته پایش در جبهه اصلاحات، به این دلیل 
که در هیچ یک از ارکان حاکمیت نماینده ای ندارد و باید 
میان جبهه اصلاحات با نمایندگان در حاکمیت تعامل 
ایجاد کند، کار  ویژه ای ندارد. جلســات جبهه اصلاحات 
نیز به صورت منظم برگزار می شــود. جبهه اصلاحات 
هنوز وارد مباحث انتخابات ۱۴۰۲ نشــده است. با توجه 
به اختلاف نظری که در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 
اتفاق افتاد، ابتدا باید بحث های مبنایی صورت بگیرد و 
بعد از آن، موضع جبهــه در انتخابات ۱۴۰۲ به صورت 

رسمی اعلام خواهد شد».
علی محمد نمــازی نیز با تأکید بر برنامه های حزب 
کارگزاران درباره مسیر آینده اصلاح طلبان گفته است: 
«حزب بــرای انتخابات ۱۴۰۲ برنامــه دارد، ولی نحوه 
ورود به انتخابات به سیاست های حاکم بستگی خواهد 
داشت. قطعا تصمیم حزب این است که در عرصه های 
مربوط به وظایف حزبی حضور داشته باشد. اخیرا آقای 
مرعشی گفتند سعی می کنیم اختلاف ها را کم کنیم و 
اختلاف نظری در کار نباشــد و تلاش خواهیم کرد تا در 
کنار رهبری بتوانیم به اصول و منافع جمهوری اسلامی 
کمک کنیم که کارهای کشور بهتر و درست انجام شود. 
حزب کارگزاران قطعا برای انتخابات مجلس دوازدهم 
برنامه خواهد داشــت، اما عامل مهم برای نحوه ورود 
و فعالیت در انتخابات به سیاســت های کلی حاکم بر 
آن بستگی دارد؛ یعنی بستگی دارد که شورای نگهبان 
بخواهد رویه موجود را ادامه دهد یا آنکه تغییری را که 
منجر به مشارکت حداکثری بشود، انجام دهد. خواسته 
احزاب و حزب کارگزاران باید این باشد که عرصه برای 
مشــارکت حداکثری فراهم شــود. تا بــه امروز حزب 
با هماهنگی کامــل برنامه های خــود را پیش برده و 
عملکرد هیئت رئیسه و دبیرکل جدید کاملا خوب بوده 
و جلســات به طور منظم در حــال انجام و هماهنگی 
کاملــی در جریــان اســت». او دربــاره اختلاف های 
کارگزاران با اتحاد ملت نیز گفت: «قرار نیست حزبی به 
حزب دیگری نزدیک شود. حزب کارگزاران برنامه های 
خودش را پیش می برد و ائتلاف ها نزدیک به انتخابات 
رخ می دهد. وقتی انتخاباتی مطرح می شــود، ســنت 
بــر این قرار بوده اســت که اصلاح طلبــان با احزاب و 
تشــکل هایی گردهم می آیند و بعد از آن ائتلاف شکل 
می گیرد. در حال حاضر نه حزب اتحاد مکلف اســت 

به برنامه و مواضع حزب کارگزاران نزدیک شــود و نه 
کارگزاران قرار اســت به این شکل رفتار کند. در عمل، 
مواضع احزاب به هم نزدیک اســت، امــا برای اینکه 
احزاب به همدیگر نزدیک شــوند، ضرورتی نیست. هر 
حزبی بــرای خودش مرام نامه و اساســنامه دارد و بر 

اساس آیین نامه خودش عمل می کند».
نمازی همچنین دربــاره وضعیت درونی کارگزاران 
بیان کــرد: «انتصاباتی کــه در حزب انجام شــده، در 
راســتای انتخاب دبیرکل جدید حزب کارگزاران اتفاق 
افتاده اســت. به دلیل اساسنامه ای که در حزب وجود 
دارد، کنگره برگزار و شــورای مرکزی آن شکل گرفت. 
مســئولان کمیته های حزب نیز زیر نظر هیئت رئیســه 
شــورای مرکزی تعییــن و انتخاب شــدند. وقتی آقای 
مرعشــی به عنوان کاندیدای دبیرکل حــزب کارگزاران 
ســازندگی معرفی شدند و اعضای شــورای مرکزی او 
را به عنوان دبیرکل انتخاب کردند، آقای مرعشــی برای 
قائم  مقامــی خود خانم فرزانه ترکان را به این ســمت 
منصوب کردند. دبیرکل حزب کارگــزاران نیز در ادامه 
معاونان استان ها و معاونان پشتیبانی، اجرائی، سیاسی 
و ... را انتخــاب کردند. در مقطعــی، اتقاقاتی در حزب 
کارگــزاران افتاد؛ افرادی از جمله خانــم ترکان و آقای 
طاهرنژاد استعفا دادند، خانم فائزه هاشمی هم از قبل 
اعلام کردند که دیگر نیســتم اما تا فعال شدن شورای 
مرکزی جدید و انتخاباتی که برای دبیرکل انجام شد، از 
جمع مستعفی ها فقط آقای طاهرنژاد برنگشته است. 
مذاکرات در حال انجام اســت که مشکل او هم حل و 

فعالیت او در حزب آغاز شود».
این ســخنان درباره برنامه های آتی اصلاح طلبان، 
در حالی اســت کــه تا ایــن لحظه مهم تریــن عنصر 
یعنــی اعتمــاد عمومــی در عرصه سیاســی ترمیم 
نشــده و بعید اســت برنامه هــای بوروکراتیک جبهه 
اصلاحــات و احزاب اصلاح طلب، از جمله دادن بیانیه 
یا تشــکیل کارگروه های تخصصی و... بتواند در شرایط 
کنونی راهگشا باشد. به گفته بســیاری از کارشناسان، 
اصلاح طلبــان با ســه محدودیــت بــزرگ مواجه اند؛ 
نخســت آنکــه ردصلاحیت های گســترده کار را برای 

آنهــا تنگ خواهد کــرد و معلوم نیســت در پی تمام 
برنامه ریزی هایشان می خواهند با این محدودیت چه  کار 
کنند. دومین محدودیت، بی اعتمادی مردم به آنهاست؛ 
به نحوی که بعد از ناکامی های دولت روحانی، خاصه 
در دور دومش، مردم دیگر اعتنایی به ســخنان حزبی 
و جناحــی نمی کننــد؛ کمااینکه مشــاهده شــد کلام 
خاتمی به عنوان برجسته ترین شخصیت اصلاح طلب 
در دو انتخابــات مجلس یازدهم و ریاســت جمهوری 
سیزدهم مانند سابق مورد اقبال عمومی قرار نگرفت. 
ســومین محدودیت هــم اختلاف هــای درون جناحی 
اصلاح طلبان اســت؛ اختلافاتی که مشخصا در همین 
انتخابات ریاست جمهوری اخیر بر سر حمایت کردن یا 
حمایت نکردن از نامزدی عبدالناصر همتی رخ نمود و 
شاید اگر این اختلاف ها پیش از این جمع وجور می شد، 
به واسطه نقش خاتمی بود؛ نقشی که شنیده می شود 
قرار اســت تغییر کند و گویا دیگر قرار نیست به شکل 
ســنتی، خاتمی لیدر اصلاح طلبان باشــد و انگار قرار 
است همین تشکل جبهه اصلاحات ایران نقش لیدری 
را ایفا کند. تغییر شــرایطی که بعید اســت به وحدت 
اصلاح طلبان کمکی کند؛ زیرا چند ســال پیش که قرار 
بود تشکلی عظیم تر با عنوان پارلمان اصلاحات شکل 
بگیــرد، اختلاف های عدیده باعث شــد اصلاح طلبان 
حتی نتوانند یک اساســنامه بــرای پارلمان اصلاحات 

تهیه کند، چه رسد به تشکیل آن.
اصلاح طلبــان با تمام برنامه ریزی هایشــان شــاید 
بتوانند از پــس حل وفصل اختلاف هایشــان برآمده و 
بر محدودیت ســوم فائق آیند، امــا دو محدویت دیگر 
یعنی ردصلاحیت ها و به خصوص عدم اقبال عمومی، 
مسائلی نیســت که با جلســات چند هفته یک  بار در 
کارگروه هــای تخصصی حــل شــود و همان طور که 
بسیاری از جامعه شناسان و تحلیلگران علوم سیاسی 
گفته اند، راه حل آن بازگشــت همه جانبــه به جامعه 
اســت؛ بازگشــتی عینی و ملموس کــه باعث احیای 
ســرمایه اجتماعی اصلاحات شــود و این نیز میســر 
نمی شود مگر در شرایطی که مردم باز هم اصلاح طلبان 
را نمایندگان واقعی خود بدانند، نه آنکه تصور عمومی 

چنین باشــد که اصلاح طلبان نیز دنبال ماهی خود از 
این آب گل آلــود می گردند. موضوعی که چندی پیش 
محمدرضا تاجیک در گفت وگو با «شرق» به آن اشاره 
کرد و گفت: «عقل سیاســی یعنــی اینکه ما چگونه و 
چطور می توانیم سهمی از سفره سیاست داشته باشیم 
و جریانی که قرار بــود در ریزبدنه های جامعه حضور 
فرهنگی، معرفتی و گفتمانی داشــته باشد، بخشی از 
ساختار قدرت شــد. در این شرایط جریان اصلاح طلبی 
به محاصره کســانی درآمد کــه از اصلاح طلبی فقط 
بازی قدرت را فهم کرده بودند. اینها کسانی نبودند که 
بتوانند اندیشه سازی و گفتمان سازی کنند. مشکل دوم 
آن بود که کلیــت جریان اصلاح طلبی به همین روش 
یعنی بازی قدرت خلاصه شد و کسانی میدان دار جریان 
اصلاحات شدند که به قدرت، تک بعدی می نگریستند 
و از درک قــدرت فرهنگــی، قــدرت گفتمانی و قدرت 
زیباشناســی عاجــز بودند و به قول فــرکلاف، به جای 
آنکه به قدرت درون گفتمان بیندیشند، به قدرت پشت 
گفتمــان فکــر می کردند؛ اینکه چه ســهمی از قدرت 
داشــته باشیم تا از بالا اصلاحات را انجام دهیم. وقتی 
یک جریان با طراوت در قدرت خلاصه شد، نیروهای این 
جریان از سبک  زندگی سازی، مفهوم سازی و اقتضائات 

زمانه خود غافل ماندند».
اصلاح طلبان همین حالا که از دو سمت جامعه و 
حاکمیت طرد شده اند نیز به صورت واقعی خواهان 
بازگشت به جامعه نیستند. به نوعی اصلاح طلبان به 
جای اقناع جامعه و درخواست از مردم برای اعتماد 
دوباره، باز هم از جامعه متوقع اند که با همین شرایط 
و بــدون ارائه راهبردی عینی از ســوی اصلاح طلبان 
به آنها اعتمــاد کنند و رأی خود را مانند گذشــته به 
صنــدوق اصلاحات بریزند؛ شــرایطی که حتما بدون 
بازگشت تغییر سیاست گذاری های کلان اصلاح طلبان 
محقــق نمی شــود. امــا از آن  ســو اگــر نیروهــای 
اصلاح طلب بتوانند اعتمــاد عمومی را به نفع خود 
احیا کنند، با افزایش قدرت اجتماعی می توانند فشار 
خود برای کاهش ردصلاحیت ها را افزایش دهند. به 
بیــان دیگر، هر زمان اقبــال عمومی به اصلاح طلبان 
کــم بــوده، نهادهای نظارتــی هم با خیالی آســوده 
دایــره ردصلاحیت ها را افزایــش داده اند و بالعکس 
هر وقت قــدرت اجتماعی در اختیار جبهه اصلاحات 
بوده ، دیده ایم که میــزان نیروهای مؤثر اصلاحات در 
انتخابات بیشــتر بوده است؛ شاهد مثال آن انتخابات 
مجلس دهم اســت. وقتی اصلاح طلبان توانستند در 
انتخابات ریاست جمهوری ســال ۹۲ اعتماد عمومی 
را بــه دســت آورند و جامعه پاســخ مثبتی در وجوه 
مختلف اعم از سیاســت داخلی، سیاست خارجی و 
عرصه فرهنگی به اصلاح طلبان داد ، شورای نگهبان 
در انتخابات مجلس دهم دســت کم نیروهای درجه 
دو و بعضــا نیروهای ســطح اول اصلاحــات مانند 

محمدرضا عارف را تأیید صلاحیت کرد.
بــه هر روی، تا اینجای کار کــه اصلاح طلبان مانند 
گذشــته عمل کــرده و تصــور می کنند با صــرف کار 
تشکیلاتی، آن هم با وجود اختلاف های درونی متعدد، 

می توانند بر همه مشکلات یادشده فائق آیند.

مرکز رســانه قوه قضائیه: رئیس قوه قضائیه در نشست شورای عالی قوه 
قضائیه با تقدیر از کارکنان دستگاه قضائی که به استمرار خدمت رسانی 
خود بــه مردم به نحوه مطلوب تر از قبل ادامــه می دهند، گفت: برخی 
افراد معدود به لحاظ مشــکلاتی که داشــتند اقدام غیرمنتظره ای بروز 
دادند، اما توجیه شــدند و به حرف دلسوزان و مسئولان گوش فرا دادند 
و در چند روز گذشــته حجت الاسلام والمســلمین مصــدق معاون اول 
قوه قضائیه به همراه آقای شــاهرخیان معاون مالی و پشتیبانی و آقای 
رحیمی وزیر دادگستری تلاش های فوق العاده ای را از مجاری منطقی و 
قانونی برای کارکنان دســتگاه قضائی انجام دادند و توفیقاتی را در این 
زمینه به دســت آوردند؛ امیدواریم در نتیجه این امر، برخی از مشکلات 

کارکنان شوراهای حل اختلاف و کارکنان دستگاه قضائی مرتفع شود.
حجت الاســلام  محســنی اژه ای بــه موضــوع چالش برانگیز تصرف 
اراضی ملی و منابع طبیعی و تغییر کاربری اراضی زراعی و کشــاورزی 

پرداخت و در این راستا دستورات مهمی را صادر کرد.
رئیس قوه قضائیه در همین راســتا به یک رویه نادرست، غیرمنطقی 
و هزینه زا اشــاره کرد و گفت: اینکه با صرف هزینه های بســیار و مصالح 
ســاختمانی مرغوب، پس از تصــرف اراضی یا تغییر کاربــری آنها یا در 
حاشیه و بســتر رودخانه ها، یک بنای مجلل یا مکان تفریحی نظیر هتل 
و رســتوران مقابل چشمان دستگاه های مســئول و ناظر احداث شود و 
سپس دســتگاه های ذی ربط مبادرت به قلع وقمع و تخریب آن بنا کنند، 
رویه درستی نیست و به سرعت باید برای تغییر این رویه تدابیر و اقدامات 

لازم اتخاذ شود.
حجت الاســلام  محســنی اژه ای بــه تجربه و ابتــکار نســبتا موفق 
دادگستری استان البرز در تشکیل «قرارگاه صیانت از بیت المال و مقابله 
با تغییر کاربری اراضی» اشاره کرد و گفت: مدتی است در استان البرز در 
نتیجه همکاری و هماهنگی ایجادشده میان دادگستری و سازمان جهاد 
کشــاورزی استان با استفاده از ســامانه تخصصی اطلاعات جغرافیایی، 
تخلفات و تغییرات حوزه کشاورزی و منابع آب به صورت لحظه ای رصد 
می شــود و از همان ابتدای امر از وقوع تخلف در این حوزه جلوگیری به 

عمل می آید و در این زمینه هم دستاوردهای خوبی حاصل  شده است.
رئیس دســتگاه قضا در همین زمینه به آمار و مستندات ارائه شده از 
ســوی دادگستری کل استان البرز اشــاره کرد و گفت: طبق آماری که از 
اســتان البرز واصل  شده از سال ۹۴ تا پایان سال ۹۸ درمجموع سه هزارو 
۲۰۰ هکتار از اراضی رفع تصرف  شــده است؛ این در حالی است که تنها 
در سال ۹۹ بالغ بر سه هزارو ۸۷۳ هکتار رفع تصرف صورت گرفته است؛ 
همچنین در ۹ماهه ســال جاری، مجموعا قریب بــه هفت هزار هکتار 
از وقوع تصرفات غیرقانونی و ساخت وســازهای غیرمجاز در این استان 

جلوگیری به  عمل  آمده اســت که این آمار بیانگر توفیقات ابتکار استان 
البرز جهت پیشــگیری از تصرفات و تغییر کاربری های غیرقانونی و رصد 

لحظه ای اراضی است.
رئیس دســتگاه قضا در ادامه به «دادستانی کل کشور» و «معاونت 
پیشــگیری از وقوع جرم» قوه قضائیه مأموریت داد تا نســبت به تکمیل 
طرح اجراشــده در اســتان البرز یــا تدوین طرح جامع تری در راســتای 
پیشــگیری از وقوع جــرم در حوزه اراضی و تصرفــات غیرمجاز و تغییر 

کاربری ها اقدام کنند.
رئیس قوه قضائیه در همین راســتا تأکید کــرد: در حوزه موضوعات 
مرتبط با تصرفات غیرقانونی اراضــی و تغییر کاربری های غیرمجاز باید 
دستگاه های مسئول اعم از شــهرداری ها، منابع طبیعی و وزارت نیرو را 
مکلف کنیم که در وهله نخســت نســبت به پیشــگیری از وقوع تخلف 
در ایــن حوزه اهتمــام ورزند و در همان بدو امر، اجازه ساخت وســاز در 

مناطقی را که ممنوع است، ندهند.
رئیس قوه قضائیه در ادامه با بیان اینکه یکی از آســیب های ناشی از 
ساخت وسازها در بستر و حریم رودخانه ها ناظر بر مسائل زیست محیطی 
و تهدید سلامت شهروندان است، به مشاهدات خود از ساخت وسازهای 
غیرقانونی در حاشــیه و بســتر رودخانه ها در جریان سفر به استان البرز 
اشــاره کرد و گفت: در سفری که به استان البرز داشتم مشاهده کردم که 
بعضا در حاشــیه رودهایی که منبع آب شرب تهران محسوب می شوند، 
ساخت وســازهایی صورت گرفته و مراکز تفریحی نظیر ویلا و رســتوران 
ســاخته  شده است؛ در اســتان البرز در حدود ۱۲ کیلومتر در حاشیه رود 
چالــوس تعــداد قابل توجهی از دســتگاه های دولتی در بســتر و حریم 
رودخانه اقدام به ساخت وســاز کرده اند که لازم است محیط  زیست در 
این مورد نظر کارشناســی خود را اعلام کند، چون به نظر می رســد این 
امر از لحاظ زیســت محیطی واجد آســیب های جدی است؛ چراکه رود 

چالوس از منابع تأمین آب شرب تهران است.
رئیس قوه قضائیه گفت: یکی از دســتگاه هایی که در حاشــیه رود 
چالــوس اقدام به ساخت وســاز کرده، قوه قضائیه اســت که یک بنای 
کوچک قدیمی مربوط به ســالیان قبل اســت و دســتگاه دیگر وزارت 
نیرو اســت؛ من به رئیس دادگســتری اســتان البرز تأکید کردم که نظر 
کارشناســی محیط زیست در این زمینه اخذ شود و اولین ساخت وسازی 
که باید قلع وقمع شــود بنای مربوط به قوه قضائیه اســت و پس  از آن 
بنای مربوط به وزارت نیرو باید تخریب شود؛ این بناها مسلما به صورت 
خلاف ســاخته  شــده اند و در داخل بســتر رودخانه هســتند و ما تأکید 
کردیم که در این زمینه به ســایر دســتگاه ها هشــدار داده شود و برای 
اعمال قانون نسبت به آنها زمان تعیین شود. حجت الاسلام والمسلمین 

محســنی اژه ای در ادامه نشســت گفت: امروز تعداد محدودی از افراد 
جامعــه، بــدون شناســنامه و مدارک هویتی هســتند و بدین واســطه 
مشکلاتی در زندگی اجتماعی آنها ایجاد می شود و به عنوان شهروند از 
حقوق اولیه خود محروم می شــوند و چه بسا بدین واسطه برای پیشبرد 
زندگــی اجتماعی خود ناچار به امور خلاف قانون و جرم خیز متوســل 
شوند لذا در این رابطه باید معاونت اجتماعی قوه قضائیه ورود کرده و 
با بخش های مختلف دولت ازجمله وزارت کشور و سازمان ثبت  احوال 
و سایر دستگاه های ذی ربط جلساتی را برگزار کند تا بخشی از مشکلات 

در این زمینه مرتفع شود.
رئیس دســتگاه قضــا در ادامه بر تلاش همه دســتگاه های ذی ربط 
بــرای تحکیم امنیت شــهروندان تأکیــد و اظهار کرد: وقــوع برخی از 
ناهنجاری های اجتماعی در جامعه نگران کننده اســت که در این زمینه 
بایــد اقدام عاجلی صــورت گیرد، ازجملــه آنها موضــوع کیف قاپی و 
موبایل قاپی اســت که به نوعی امنیت مردم را بــا مخاطره مواجه کرده 
اســت و مردم بدین واســطه اظهار نگرانی می کنند؛ نباید حس ناامنی 
در جامعه شــکل بگیرد و ما در این زمینه قطعا مســئولیم. در این زمینه 
جلســاتی را با نیروی انتظامی خواهیم داشــت؛ همچنین دادستان های 
مناطق مختلف کشــور نیز نســبت به این گونه موارد که مخدوش کننده 

امنیت و آرامش شهروندان است بدون اغماض برخورد کنند.
حجت الاسلام والمســلمین محســنی اژه ای در ادامه به مقوله برخی 
ناهنجاری هــای فرهنگــی در جامعه اشــاره و بیان کــرد: در این زمینه 
ابتدا باید دســتگاه های فرهنگی مســئول وارد شوند و به وظایف قانونی 
خود عمل کنند. بعضی شــواهد و قرائن حکایت از آن دارد که برخی از 
ناهنجاری ها صرفا ناشــی از ولنگاری فردی نیســت بلکه بعضا اموری 
ســازمان یافته است و به نظر می رسد دشــمنان و شیطان صفتان تلاش 
دارند از این طریق اغراض شــیطانی خود را در جامعه ما پیاده کنند؛ در 
این موارد هم باید اقدامات شایسته ای انجام شود و دستگاه های مسئول 
بــه این موضوع ورود جــدی کنند و چنانچه جریان ســازمان یافته ای را 

کشف کردند قاطعانه با آن برخورد کنند.
رئیــس قوه قضائیه بر همین اســاس تأکید کــرد: در قوانین ما برای 
جرائــم ســازمان یافته و ترویج منکــر به صورت ســازمان یافته مجازات 
ســنگینی پیش بینــی  شــده و بســیاری از ایــن جرائم در زمــره جرائم 
مشــهود اســت و دادســتان های ما باید قاطعانه و مجدانه ورود کنند؛ 
همچنین دســتگاه های فرهنگی نیز باید برای مرتفع کردن بخشی از این 
ناهنجاری ها که ناشــی از ولنگاری های فردی است اقدامات مقتضی را 
انجام دهند و به طورکلی ضروری اســت که یک بسته ای از اقدامات در 

این زمینه تدوین شود.

محسنى اژه اى: برخى افراد اقدام غیرمنتظره اى بروز دادند، اما توجیه شدند
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